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حسن رسولی: 

دولت و مجلس مشکل دستاورد دارند
یک فعال سیاسی اصلاح طلب درباره خستگی دولت 
سیدابراهیم رئیسی از انتقاد ها اظهار داشت: مجلس و دولت 
که از یک مشرب سیاسی تعریف می شوند، در عمل به 
وعده های انتخاباتی خود با مشکل دستاورد مواجه هستند. 
نیرو های این جریان تنها با نقد عملکرد گذشته و دادن 
قول های بسیار بزرگ و امیدبخش در انتخابات توانستند 
در سال ۹۸مجلس و در سال ۱۴۰۰ دولت را در اختیار 
بگیرند. حسن رسولی گفت: امروز آنچه در زندگی واقعی 
مردم می گذرد نه تنها همسو با وعده های معیشتی دولتی ها 
و مجلسی ها نیست بلکه در تعارض با وضعیتی است که آنها 
وعده کرده بودند. علاوه بر فقدان کارنامه، تشدید گرانی ها 
طی ۹ ماه گذشته بیش از پیش زندگی اقشار مردم را دچار 
چالش های کرده است. این فعال سیاسی اصلاح طلب یادآور 
شد: لکنت زبان دولت و مجلس به علت مشکل دستاوردی 
است، این وضعیت مجموعه اصولگرایان  حاضر در مجلس 
و دولت را با یک چالش جدی روبه رو کرده، علاوه بر این هم 
دولت و هم مجلس وعده جراحی های بزرگ اقتصادی را 
دادند، غافل از آنکه اتخاذ تصمیمات بزرگ اقتصادی آن 
هم از نوع جراحی مستلزم »دارا بودن ظرفیت پیش بینی 
آینده« و »عبور از محدودیت های اجباری و موانع فراروی 
این اقدامات بزرگ و اساسی مثل حذف ارز ترجیحی« است 
که نیل به این مقصود نیازمند در اختیار داشتن سازمان 
مدیریت توانمند و کارآمد است. وی با اشاره به ضعف دولت و 
مجلس در حوزه برنامه ریزی، سازماندهی، کنترل و مدیریت 
افزود: در مقابل مطالبات عمومی مردم، مجلس و دولت دائم 
از روش های فرافکنی بهره می گیرند و موانع را علت بروز 
چنین وضعیتی معرفی می کنند. این فعال سیاسی همسو با 
محمدرضا عارف بیان کرد: اگر دولت هر چه سریعتر نسبت 
به »تجدیدنظر در راهبرد های اساسی« و » بهسازی و رفع 
نواقص سازمان خود در حوزه ستاد و صف« اقدام نکند، میزان 
نارضایتی ها از شکاف بین وعده ها با واقعیت ها در سال ۱۴۰۲ 
که سال انتخابات مجلس است، دامن جریان اصولگرا را 
خواهد گرفت. عضو شورای پنجم شهر تهران درباره وضعیت 
رأی دهندگان به سیدابراهیم رئیسی بیان کرد: اگر بپذیریم 
فاصله بین وعده ها و عملکرد ها بحران دستاورد را فراروی 
دولت قرار می دهد، باید قبول کنیم بخشی از بدنه رأی آقای 
رئیسی که سال ۱۴۰۰ به او اعتماد کردند و بر اثر وعده های 
بهبودخواهانه او به آینده امیدوار شده بودند، در شرایط فعلی 
اگر انتخاباتی داشته باشیم تعداد آنها به عنوان رأی دهنده به 

آقای رئیسی کاسته خواهد شد. 

دیدگــــاه

فراســـو

ارتباط تیم مذاکره با رسانه ها 

مذاکرات وین در ابهام به سر می برد؛ نه مشخص است نتیجه 
نهاییِ آن چه زمانی حاصل می شود و نه معلوم است جزئیات 
توافق احتمالی چیست. اما چرا تیم مذاکره کننده تمایلی به ارائه 
اطلاعات به رسانه ها ندارد؟ باید به این موضوع از چندزاویه نگاه 
کرد. مسأله مهمی که همیشه در حوزه سیاست خارجی وجود 
دارد، آن است که نمی شود همه تصمیم ها را علنی اعلام کرد 
و این موضوع منافاتی با مردم سالاری هم ندارد و یک حکومت 
می تواند به صورت دموکراتیک اداره شود اما در عین حال 
همه تصمیم هایش را اعلام نکند؛ به ویژه در مسائل امنیتی و 
دیپلماتیک. فرض کنیم اگر قرار بود همه جزئیات مذاکرات گفته 
می شد، عملا بر روند مذاکرات تأثیر می گذاشت و ابتکار عمل را از 
طرفین می گرفت اما مرز این ملاحظات امنیتی کجاست؟ تفاسیر 
زیادی وجود دارد. از زمانی که پرونده هسته ای ایران مطرح شد، 
فرازونشیب های زیادی را شاهد بودیم. درست است که بسیاری 
از اخبار مذاکرات نباید رسانه ای شود اما این به معنای قطع 
ارتباط تیم مذاکره کننده با رسانه ها نیست. ببینید در آمریکا هم 
خبر ویژه ای از جزئیات مذاکرات بیرون نیامده اما تیم آمریکایی  
ارتباط خود را با رسانه ها حفظ کرده است و کاملا جریان سازی 
فکری می کنند و خط می دهند. در واقع آنها خط را برای رسانه ها 
ایجاد می کنند و رسانه ها با خطی که گرفته اند جلو می روند تا 
افکار عمومی را متأثر از خود کنند. وقتی خطی که برای مثال 
آمریکا در رسانه ها راه می اندازد، فراگیر می شود، قدرت چانه زنی 
این کشور بالا می رود. چنین حالتی به معنی رسانه ای  کردن اخبار 
مذاکرات نیست، بلکه در ارتباطِ میان تیم مذاکره کننده و رسانه ها 
خط های فکری ایجاد می شود. متأسفانه تیم مذاکره کننده 
کنونی منتشرنکردن اخبار را به مثابه قطع ارتباط با رسانه ها 
تلقی کرده اند و نتیجه اش همینی است که می بینیم؛ نداشتن 
امکان جریان سازی رسانه ای از سوی تیم مذاکره ایرانی. ارتباط با 
رسانه ها به معنی بیرون دادن اخبار مذاکرات نیست. اکنون شکل 
و شیوه کار رسانه ها خیلی متفاوت شده است. اکنون هر کدام از 
این شبکه های اجتماعی مانند توئیتر، اینستاگرام و فیس بوک 
نقش یک رسانه را ایفا می کنند. باید از این ظرفیت ها استفاده کرد 
تا افکار عمومی را به دست گرفت. تیم مذاکره کننده می توانند 
خط بدهند که رسانه ها در داخل روی چه محوری مانور دهند 
تا در فضای مجازی هم همان خط و مشی پر شود.  برداشت 
شخصی من این است که مذاکرات به نتیجه می رسد زیرا هر دو 
طرف به توافق نیاز دارند؛ هرچند حصول این توافق از آن زمانی 

که پیش بینی می شد، دیرتر به وقوع می پیوندد.«

نوذر شفیعی مطرح کرد: 
 روابط ایران و پاکستان 

تحت تاثیر آمد و شد دولت ها نیست
یک تحلیلگر مسائل منطقه در تحلیل تحولات اخیر 
شکل گرفته در پاکستان و در خصوص روی کار آمدن مجدد 
حزب »مسلم لیگ« که رابطه ممتازی با عربستان سعوی 
دارد و اینکه بر روابط تهران و اسلام آباد در مقطع کنونی 
و تنش موجود میان تهران و ریاض تاثیرگذار است، اظهار 
داشت: معتقدم که در بین تمامی کشورهایی که در جهان 
وجود دارند، هیچ رابطه ای مثل رابطه میان ایران و پاکستان 
نمی تواند شکل بگیرد؛ به این معنا که اساسا بخش مهمی 
از جامعه پاکستان اعم از سیاستمداران و مردم این کشور 
نسبت به ایران نگرش مثبتی دارند. در مقاطعی از تاریخ، 
برخی از رفتارها باعث دلخوری در روابط دو کشور شد اما 
هیچ گاه مقامات دو کشور حاضر نشدند حتی آن موارد 
را بر سر زبان بیاورند. بنابراین اساسا نگاه پاکستان و نگاه 
جامعه این کشور به ایران یک نگاه فرهنگی و معنایی است. 
نوذر شفیعی گفت: بعضی از عوامل خارجی ممکن است 
در نوع نگرش بعضی از سیاستمداران تاثیر بگذارد و نوعی 
از نگرش منفی را ایجاد کند اما این کشور ۲۲۰ میلیون 
جمعیت دارد. از این تعداد ممکن است واقعا درصد قلیلی از 
جریان ها ی افراطی که بیشتر از ناحیه خارج از کشور تغذیه 
می شوند، نسبت به ایران نگرش منفی داشته باشند. بنابراین، 
حزب مسلم لیگ، حزب مردم یا حزب تحریک انصاف اینها 
اساسا نگاه شان به ایران نگاهی مثبت است ولی با دیگران هم 
رابطه دارند و این طبیعی است. ما نمی توانیم انتظار داشته 
باشیم که احزاب و سیاستمداران یک کشور فقط با ما رابطه 
خوبی داشته باشند. وی افزود: می خواهم بگویم اساس و 
جوهره کار این است و این پتانسیل اصلی است که رابطه 
تهران و اسلام آباد بر پایه آن در گذشته بنا شده و الان هم 
می تواند حفظ شود و آن در واقع ناملایمات و چالش هایی که 
احیانا در مسیر رابطه وجود دارد را می توان به راحتی برطرف 
کرد. پس از دید من آنچه در داخل پاکستان می گذرد، جزو 
مسائل داخلی آن کشور است و حتی اگر عوامل خارجی بر 
این تحولات تاثیرگذار باشد، باز هم خود جامعه پاکستان 
است که باید نسبت به آن عوامل خارجی واکنش نشان دهد. 
رابطه ایران با پاکستان را باید بر پایه سیاست همسایگی 
خوب پیش برد. جامعه پاکستان استعداد داشتن رابطه 
ممتاز با ایران را دارد که با این حال عوامل مخرب روابط هم 
وجود دارد. این استاد دانشگاه در خصوص تغییر در سیاست 
خارجی اسلام آباد در ارتباط با افغانستان بیان کرد:  پاکستان 
مسائل خاص خودش را با افغانستان دارد و اینطور نیست که 
این کشور در تضاد با ایران و یا در همسویی با کشور دیگری 
روابطش را با کابل تنظیم کند. پاکستان یک مساله به نام 
»خط دیورند« و یک مساله با عنوان ورود آب از افغانستان 
دارد؛ بنابراین تنش در روابط پاکستان و افغانستان از سال 
۱۹۴۷ تاکنون وجود دارد و این چالش، یک چالش بنیادین، 
مرزی و ارضی است. این کارشناس شبه قاره عنوان کرد: 
بنابراین می خواهم بگویم که پاکستان ملاحظات خاص 
خودش را نسبت به افغانستان دارد و این ملاحظات خیلی 
از روابط اسلام آباد با کشورهای دیگر تاثیر نمی پذیرد. از این 
منظر هم اتفاقا افغانستان یک فرصت است که ایران می تواند 
ورود کرده و اختلافات دو همسایه خود را حل و فصل کند، 

کما اینکه پیش از انقلاب این الگو را ایران انجام می داد. 

یــادداشــت
نتیجه مذاکره برای آمریکا

افکار عمومی آنچه تاکنون از روند مذاکرات می داند این 
است که قرار است تمام تحریم ها رفع شود، ایران ضمانت از 
آمریکا بگیرد که بار دیگر از برجام خارج نشود و البته مدتی 
برای راستی آزمایی رفع تحریم ها در نظر گرفته شود. اخیرا 
هم گفته می شود مهم ترین بحث کنونی رفع تحریم سپاه 
پاسداران انقلابی اسلامی از سوی آمریکاست و ایران بر این 
موضع تأکید می کند و آمریکایی ها پذیرای آن نیستند اما 
هیچ چیز دیگری فرای این عناوین اصلی گفته نمی شود و 
مشخص نیست کم و کیف ضمانت، راستی آزمایی و رفع 
تحریم ها چگونه است. وقتی مذاکرات به موفقیت برسد 
هر طرف سعی می کند به نام بزند و وقتی هم به شکست 
می رسد، طرفین می کوشند دلیل شکست را طرف مقابل 
معرفی کنند. مثلا غربی ها در یک مقطع گفتند که دلیل 
به نتیجه رسیدن مذاکرات مانع تراشی روس هاست و وقتی 
روسیه اعلام کرد که مشکلی با توافق ندارد، مسأله عدم رفع 
تحریم از سپاه پیش آمد. ایران هم می گوید که آمریکایی ها 
تضمین نمی دهند یا همه تحریم ها را رفع نمی کنند اما 
اینکه چرا ادعاهای غربی ها ضریب نفوذ گسترده تری نسبت 
به مواضع ما دارد، دلیلی خارج از مذاکرات و برجام دارد و به 
قدرت بالای رسانه ای آنها برمی گردد. وسعت خوانش آنها 
در انتقال پیام به مراتب بیشتر از ماست زیرا امپراطوری 
رسانه در اختیار آنهاست؛ حالا برخی نیروهای داخلی هم 
به آنچه از رسانه های غربی منتشر می شود، توجه می کنند 
که یا از سرناآگاهی آنهاست یا از سر رقابت های سیاسی و 
جناحی. به یاد داریم که در دوره مذاکرات برجام در دولت 
آقای روحانی هم زمانی محتوای نهایی مذاکرات منتشر 
شد که همه نمایندگان ۱+5 جلوی پرچم هایشان ایستادند 
و آقای ظریف و خانم موگرینی بیانیه نهایی را خواندند و در 
آخر سند برجام بیرون آمد. تا آن زمان کسی از محتوای 
دقیق مذاکرات مطلع نبود اما قبول دارم که با ارتباطاتی 
که تیم مذاکره کننده هر کشور با رسانه های کشورش 
دارد، می تواند افکار عمومی جهانی را جهت دهی کند البته 
فراموش نکنیم که یک رسانه مهم در کشور ما شاید تیراژی 
برابر 5۰هزار داشته باشد اما یک شبکه ماهواره ای مهم 
آمریکایی چندین میلیون بیننده دارد و طبیعی است که 
روایت آنها بیشتر شنیده می شود. گفته می شود تنها مسأله 
رفع تحریم سپاه پاسداران است؛ در صورتی که به نظر من 
همه دلیل به نتیجه نرسیدن مذاکرات، این نیست. ایران 
حرف منطقی  می زند و می گوید همه تحریم های هشت 
می  به بعد یعنی تحریم هایی که بعد از خروج آمریکا علیه 
ایران وضع شد، باید برداشته شود تا بتوان به برجام ۲۰۱5 
بازگشت و طبیعی است تحریم  های سپاه هم باید رفع شود 
اما آمریکایی ها مسائل دیگری دارند و صرفا این نیست که 
از سپاه رفع تحریم بشود یا نه. برای آنها کنترل برد موشکی 
ایران مهم است، محدودکردن حضور ایران در منطقه و 
تضعیف محور مقاومت مهم است و همه این مسائل را برای 
خود در نظر دارد. به نظرم اگر مذاکرات به نتیجه برسد، 
برجام احیا شود و تحریم ها هم رفع شود، مناسبات تازه ای 
میان آمریکا با رژیم صهیونیستی و کشورهای منطقه شکل 

می گیرد. 

 مذاکرات برجام در حالی ادامه دارد که برخلاف 
گمانه زنی ها هنوز نتیجه ای حاصل نشده است. به نظر 
شما مهم ترین دلیل تأخیر در تصمیم گیری در مذاکرات 
 چیست؟ آیا با وجود چنین شرایطی می توان نسبت

به نتیجه رسیدن مذاکرات خوش بین بود؟
واقعیت این است موضوعاتی که امروز محل اختلاف است و 
ایران و آمریکا مواضع متفاوتی نسبت به آن دارند، موضوعاتی 
نیست که ارتباطی با متن برجام داشته باشد، بلکه موضوعاتی 
است که به بیرون از متن برجام ارتباط دارد. در ماه های گذشته 
و هنگامی که مذاکرات نزدیک بود به نتیجه برسد، دیدگاه هایی 
در داخل کشور مطرح شد بدین نحو که اگر قرار است بر سر 
برجام توافق صورت بگیرد باید درباره همه مسائل مورد اختلاف 
توافق شود. این موضوع بود که باعث شد مذاکرات تاکنون به 
نتیجه نرسد. هدف از بیان چنین دیدگاهی نیز این بود که برخی 
نهادها که مورد تحریم قرار گرفته بودند از لیست تحریم ها 

برداشته شوند که مهم ترین آنها سپاه 
پاسداران بود. این در حالی است که 
مقامات آمریکا بر این باور هستند که 
تحریم سپاه در درون برجام نبوده، 
بلکه اتفاقی بوده که بیرون از برجام رخ  
داده است. آمریکایی ها عنوان می کنند 
اگر قرار است سپاه را از لیست تحریم ها 
خارج کنند در مقابل ایران نیز باید 
متعهد شود که در برخی رویکردهای 
منطقه ای خود تجدیدنظر کند. در 
سال۱3۹۴ هنگامی که آقای روحانی 
برجام را امضا کرد از برجام۲ و3 نام برد. 
هدف وی نیز این بود که در چارچوب 
برجام ۲ و3 در برخی رویکردهای ایران 
در منطقه تجدیدنظر صورت بگیرد. 
واقعیت این است که میزان نفوذ ایران 
در بین کشورهای منطقه در شرایط 
کنونی یکی از موضوعات مناقشه آمیز 
برای کشورهای غربی و به خصوص 
آمریکاست. این وضعیت تا حدود 

زیادی برای ایران نیز وجود دارد. 
 چرا این موضوع در شرایط 
در  مناقشه  محل  به  کنونی 
مذاکرات برجام تبدیل  شده است؟

کشورهای متحد آمریکا در منطقه مانند رژیم صهیونیستی، 
عربستان و برخی از کشورهای حاشیه خلیج فارس به این نتیجه 
رسیده اند که امضا شدن برجام و محدود کردن برنامه هسته ای 
ایران مشکلی را حل نخواهد کرد و چالش های منطقه ای 
همچنان بین ایران و آنها وجود خواهد داشت. نکته مهم این است 
که در شرایط کنونی به نتیجه رسیدن برجام برای ایران و آمریکا 
از اهمیت زیادی برخوردار است و به همین دلیل هر دو طرف 

به دنبال این هستند که هرچه زودتر به توافق دست پیدا کنند 
و وارد فاز جدیدتری شوند. واقعیت مهمی که امروز در جامعه 
وجود دارد این است که مشکلات اقتصادی کشور روزبه روز شکل 
جدی تری به خود گرفته و به نظر می رسد درصورتی  که برجام 
امضا نشود و تحریم ها برداشته نشود، این مشکلات به  راحتی 
مرتفع نخواهد شد. اینکه برخی عنوان می کنند اقتصاد کشور 
را به برجام گره نزده اند، صحیح نیست، چراکه در واقعیت این 
اتفاق رخ  داده است. ما نیازمند سرمایه گذاری خارجی هستیم و 
تا زمانی که این اتفاق رخ ندهد، نمی توان نسبت به برطرف شدن 
مشکلات خوشبین بود. در شرایط کنونی موضوع برداشته شدن 
نام یک نهاد از لیست تحریم ها یکی از مهم ترین چالش هایی 
است که بین دو طرف وجود دارد. بایدن بیش از همه به برجام 
نیاز دارد تا یک برگ برنده در مقابل جمهوریخواهان در انتخابات 
داشته باشد. از سوی دیگر این برگ برنده در کارزار با کنگره نیز 
به سود بایدن خواهد بود و بایدن از آن به عنوان یک اهرم فشار 

علیه کنگره استفاده خواهد کرد. 
 چرا درحالی که هر دو طرف 
به توافق نیاز دارند تا این اندازه 
در زمینه تصمیم گیری درباره 
برجام تأخیر ایجاد شده است. 

دلیل این تأخیر چیست؟
آمریکا  گذشته  ماه های  در 
حاضرشده تحریم های ناشی از برجام 
را بردارد و افزایش میزان صادرات 
نفتی که ایران در ماه های گذشته 
داشت نیز به همین دلیل بوده است. 
در چنین شرایطی است که برخی 
در داخل ایران گمان کردند چون 
گارد آمریکا نسبت به گذشته بازتر 
شده است، باید همه تحریم هایی 
که علیه ایران تدوین  شده برداشته 
شود. به نظر می رسد این  یک انتظار 
سخت است. مقامات ایران نیز به 
دنبال این هستند که پس از برجام 
همه تحریم هایی که علیه برجام 
اعمال شده، برداشته شود. این در 
حالی است که برخی از تحریم های 
ایران ارتباطی به برجام ندارد و در 
متن برجام نیست که این موضوع کار را دشوار کرده است. با 
این وجود هر دو طرف به دنبال این هستند که هرچه زودتر 
به نتیجه برسند و برجام امضا شود. واقعیت این است که نباید 
ناامید شد و گمان کرد که برجام به نقطه انجماد آخر رسیده 
است. واقعیت این است که چنین نیست و هنوز امیدواری ها و 
نشانه های زیادی وجود دارد که برجام در نهایت به نتیجه برسد. 
در چنین شرایطی آمریکا نیز باید انعطاف بیشتری از خود نشان 
بدهد که به نظر می رسد در چنین شرایطی قرار داریم و این اتفاق 

دیر یا زود رخ خواهد داد. 
 آیا این اتفاق در کوتاه مدت رخ خواهد داد؟

در شرایط کنونی ایران و آمریکا در حال انجام یک نوع 
دیپلماسی محرمانه هستند. در این زمینه نیز برخی کشورها 
نقش واسطه را بازی می کنند. توصیه من به مسئولان 
تصمیم گیر جامعه این است که ما حتی اگر بتوانیم یک روز 
زودتر تحریم ها را برداریم، به سود اقتصادی کشور خواهد بود. 
ایران باید این نکته را در نظر بگیرد که با توجه به ساختارهای 
حقوقی که در آمریکا وجود دارد، ما به دنبال راستی آزمایی و 
تضمین برای عدم خروج روسای جمهور آینده آمریکا از برجام 
هستیم که امکان پذیر نیست. بر اساس قانون اساسی آمریکا هر 
رئیس جمهور تنها مسئول تصمیماتی است که خود می گیرد 
و شرایط به شکلی نیست که تصمیم یک رئیس جمهور برای 
روسای جمهور بعدی لازم الاجرا باشد. در نتیجه بهتر است در 
مدتی که از ریاست جمهوری بایدن باقی مانده، ما به یک توافق 

محکم و همه جانبه با آمریکا دست پیدا 
کنیم و کاری کنیم که راه های شکست 
چنین توافقی کاملا بسته شود. ایران 
باید از آمریکا این مطالبه گری را داشته 
باشد که با توجه به اتفاقی که در دوران 
ریاست جمهوری ترامپ رخ داد، در 
صورت توافق جدید راه نفوذ دیگری در 
توافق وجود نداشته باشد و فرد یا نهاد 
دیگری نتواند دوباره و بدون پرداخت 
هزینه از برجام خارج شود. به احتمال 
 زیاد در انتخابات ۲۰۲۴ آمریکا،  بایدن 
دیگر به عنوان رئیس جمهور آمریکا 
انتخاب نخواهد شد و درنتیجه شانس 
جمهوریخواهان برای ریاست جمهوری 
بیشتر می شود البته اینکه شانس ترامپ 
بیشتر باشد یا یک جمهوریخواه دیگر، 
بستگی به شرایط انتخابات خواهد 
داشت. توافق احتمالی ایران و آمریکا 
در شرایط کنونی می تواند سنگ بنای 
روابط این دو کشور در آینده را تعیین 
کند و سطح خصومت را کاهش دهد. 
بدون تردید این اتفاق می تواند نوعی 
اعتمادسازی را بین ایران و آمریکا پدید 

آورد. در شرایط کنونی ایران و آمریکا راهی  جز مذاکره برای 
مرتفع کردن مشکلات خود ندارند. به همین دلیل تصمیم 
هر دو طرف این است که مشکلات خود را از طریق مذاکره 

حل کنند. 
 به چه میزان احتمال یک توافق کوتاه مدت برای 

رسیدن به یک توافق بلندمدت وجود خواهد داشت؟
با توجه به  نظام حقوقی که در آمریکا وجود دارد، ایران 
نمی تواند پیش شرط توافق کنونی را به یک توافق دائمی 

موکول کند. بر اساس قانون اساسی آمریکا هر رئیس جمهوری 
تنها می تواند در دوره ریاست جمهوری خود برای دولت 
تعهدی را ایجاد کند. ترامپ نیز همین رویکرد را دنبال می کرد. 
به همین دلیل در شرایط کنونی ما باید به دنبال توافقی در 
حد زمان باقی  مانده دولت بایدن باشیم. این توافق هم باید 
مرضی الطرفین باشد که منافع هر دو طرف در آن لحاظ 
شده باشد و هم اینکه شرایط به شکلی باشد که آمریکایی ها 
دیگر نتوانند به  راحتی از آن خارج شوند. خروج ترامپ یک 
تجربه تلخ در سیاست خارجی آمریکا به شمار می رود و اغلب 
کارشناسان و تحلیلگران آمریکایی به این نکته اذعان دارند. 
درنتیجه شرایط توافق جدید ایران و آمریکا می تواند به سمتی 
حرکت کند که در آمریکا تصویب شود و درنهایت به یک 
قرارداد دائمی تبدیل شود. با توجه به اینکه تنها یک سال دیگر 
به پایان برجام سال۲۰۱5 باقی مانده، اگر قرار است توافقی 
صورت بگیرد قطعا مدت زمان توافق جدید را افزایش خواهند 
داد. بایدن در اولین سخنرانی که 
در کاخ سفید انجام داد، عنوان 
کرد ما ممکن است با ایران وارد 
مذاکره شویم اما این احتمال 
وجود دارد که مدت زمان برجام 
که تا سال۲۰۲3 و۲۰۲5 است تا 
سال۲۰5۰ ادامه پیدا کند. موضوع 
اصلی در شرایط کنونی این است 
که ایران با چارچوب های برجام 
موافقت کند. این در حالی است که 
قید زمانی که در توافق جدید ذکر 
می شود، ادامه دار باشد. ما تنها 
زمانی می توانیم در مذاکرات به 
نتیجه برسیم که با یک دیپلماسی 
قوی و انعطاف پذیر وارد مذاکرات 
شویم. بدون تردید با این انتظار 
که همه تحریم ها باید برداشته 
شود تا ایران به تعهدات برجامی 
خود عمل کند، مذاکرات به نتیجه 
هدف  رسید.  نخواهد  مطلوب 
برخی این است که با اتکا به منابع 
داخلی به اقتصاد کشور سامان 
بدهد که و اقتصاد فعلی ما به این 
سادگی احیا نمی شود. به خاطر عدم امنیت سرمایه گذاری، 
سرمایه ای حتی از سوی ایرانیان خارج از کشور وارد ایران 
نشده است . در این میان یک نکته و نگرانی وجود دارد و آن هم 
این است که دولت و تیم مذاکره کننده درگیر مشکلات داخلی 
شوند و موقعیت را از دست بدهند یعنی تیم مذاکره کننده ما 
بیش از آنکه دلواپس و بی قرار مذاکرات وین باشد، پاسخگوی 
برخی چالش های داخلی شود و همین امر نیز سبب تاخیر در 

حصول توافق شود. 
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آرمان ملی-  احسان انصاری: با توجه به گمانه زنی هایی که قبل از نوروز درباره برجام و مذاکرات هسته ای مطرح بود این احتمال وجود داشت که تا قبل از نوروز برجام امضا شود و مذاکرات پایان پیدا کند. با این وجود با چالش هایی 
که در این زمینه ایجاد شد و جنگ بین روسیه و اوکراین بسیاری از معادلات برجامی تغییر کرد و درنهایت برجام تاکنون به نتیجه مطلوب نرسیده است. مواضع مقامات ایران و آمریکا نشان می دهد که طرفین نسبت به گذشته از 
انعطاف پذیری بیشتری برخوردار شده اند. با این  وجود همچنان سرنوشت برجام در هاله ای از ابهام باقی  مانده است. »آرمان ملی« برای تحلیل و بررسی آخرین تحولات پیرامون برجام با دکتر علی بیگدلی، تحلیلگر روابط بین الملل 

گفت وگو کرده که در ادامه می خوانید. 

   عکس:  آرمان ملی / حجت   سپهوند                                        

رحمان قهرمان پور
 تحلیلگر مسائل سیاست خارجی

ایران و آمریکا به دنبال این هستند هرچه زودتر توافق کنند
 برجام برگ برنده بایدن در انتخابات خواهد بود

 انتظارات برخی در داخل کشور وضعیت برجام را پیچیده کرده است
 بایدن به برجام نیاز انتخاباتی دارد

اختلاف ایران و آمریکا بر سر متن برجام نیست
 رویکرد ایران در منطقه یکی از موضوعات محل مناقشه بین ایران و غرب است

در شرایط کنونی به نتیجه 
رسیدن برجام برای ایران 
و آمریکا از اهمیت زیادی 
برخوردار است و به همین 
دلیل هر دو طرف به دنبال 
این هستند که هرچه زودتر 
به توافق دست پیدا کنند و 
وارد فاز جدیدتری شوند. 
واقعیت مهمی که امروز 
در جامعه وجود دارد این 
است که مشکلات اقتصادی 
کشور روزبه روز شکل 
جدی تری به خود گرفته و به 
نظر می رسد درصورتی که 
برجام امضا نشود و 
تحریم ها برداشته نشود این 
مشکلات به راحتی مرتفع 
نخواهد شد

در ماه های گذشته آمریکا 
حاضر شده تحریم های 
ناشی از برجام را بردارد 
و افزایش میزان صادرات 
نفتی که ایران در ماه های 
گذشته داشته نیز به همین 
دلیل بوده است. در چنین 
شرایطی است که برخی 
در داخل ایران گمان کردند 
چون گارد آمریکا نسبت 
به گذشته بازتر شده 
است درنتیجه باید همه 
تحریم هایی که علیه ایران 
تدوین  شده برداشته شود. 
به نظر می رسد این  یک 
انتظار سخت است و به 
همین دلیل کار را دشوار 
کرده است

 آیا می توان به عملکرد دولت سیزدهم  تاکنون نمره 
قبولی داد؟

مشخصا دولت سیزدهم در سال گذشته نمره کاملی برای 
قبولی نگرفت و عملکرد مورد انتظار را نداشت. زمانی که به 
وضعیت معیشت و اقتصاد مردم نگاه می کنیم که بزرگ ترین 
مشکل امروز کشور است، این نتیجه حاصل خواهد شد که در 
حوزه اقتصادی کارنامه موفقی تاکنون ارائه نشده است .. عملا 
کار به جایی رسیده که دیگر خط فقر برای اکثر جامعه ملموس 
شده است. این عملکرد سبب شده است تا دولت سیزدهم نتواند 

نمره خوبی در سال ۱۴۰۰ کسب کند.
 چه موانعی سبب شده تا 
عملکرد دولت در سال گذشته 

ضعیف باشد؟
باید توجه کرد که اگر هر دولت 
دیگری نیز بر سر کار بود، وضعیت 
تغییر نمی کرد زیرا کشور در عرصه 
سیاست خارجی با مشکلاتی مواجه 
است و مشکلات داخلی ریشه در 
عرصه  در  سیاسی  مشکلات  آن 
که  سال هاست  دارد.  بین المللی 
سیاست خارجی ایران در مسیری 
پیش رفته که شاید اشتباهاتی داشت 
و به اذعان برخی، امروز نتایج این 
اشتباهات مشخص است.به همین 

علت است که اگر هر دولت دیگری بر سر کار بود، شرایط تغییر 
چندانی نمی کرد. باید در یک نقطه ای این اشتباهات متوقف 
شود.  در برهه ای از زمان قرار گرفته ایم که باید یک تصمیم 
بزرگ گرفت ودانست با رفت و آمد مجلس ها و دولت ها اتفاق 
خاصی رخ نمی دهد. گرانی و تورم در سال های اخیربیشتر 
شده و نرخ بیکاری نیز بیشتر می شود. امروز کشور  در حوزه 
اجتماعی نیز دارای مشکلاتی است. به واسطه همین امر است 
که بزه در جامعه بیشتر می شود.امروزه  انواع کلاهبرداری ها زیاد 
شده که دیگر به عنوان خبر جدید تلقی نمی شود و باید فکری 
اساسی برای این حوزه شود. امروز مشکلات کشور صرفا فقط 
درونی نیست و مشخصا تا زمانی که مشکلات کشور در عرصه 
سیاست خارجی حل و فصل نشود، نمی توان  تمامی مشکلات 
را برطرف کرد. امروز دیگر می توان گفت که مشکلات اقتصادی 

کشور، سیاسی هستند و همین معضلات سیاسی سبب شده 
تا اقتصاد سر و سامان درستی پیدا نکند.این مشکل هم مربوط 
به دیروز و امروز نیست و در دهه های گذشته همواره به واسطه 

سیاست هایی که داشتیم، بر مشکلات اضافه شده است.   
 چگونه می توان از این مرحله عبور و سیاست های 

کشور را در قبال اشتباهات گذشته ترمیم کرد؟
کشوربرای برون رفت ازبحران های اقتصادی راه حلی 
جزاصلاح سیاست داخلی وخارجی ندارد. سیاست داخلی 
بایدبرپایه حمایت ازتولیدداخل وحمایت ازبخش خصوصی 
باشدوسیاست خارجی مابایدبرپایه دوستی وهمکاری باهمه 
ارسال  جای  به  باید  دنیاباشد. 
پیام هایی که بعضا از آنها برداشت 
اشتباه می شود، به جهان پیام صلح 
و دوستی فرستاد و به گونه ای عمل 
نشود که این باور ایجاد شودایران 
قصد دخالت در امور کشورهای دیگر 
را دارد. برخی مشکلات سبب شده 
تا سرمایه و نخبگان به سمت خارج 
کشور هدایت شوند. امروز دولت ها 
در ایران به قدری گرفتار شده اند که 
فقط می توانند یک حقوق پرداخت 
کنند و عملا کار دیگری در زمینه 
توسعه و پیشرفت کشور نمی توانند 
انجام دهند. در چنین شرایطی است 
که عنوان می شود باید فکری اساسی و رویه را اصلاح کرد. 
سفرهای استانی و سخنرانی ها دیگر مشکلات کشور را حل 
نمی کند زیرا زیرساخت ها نمی تواند مشکلات کشور را حل 
کند و در این زمینه نیز کمبودهای اساسی داریم. تا زمانی که 
سرمایه گذاری خارجی جذب نشود، این مشکلات حل نخواهد 
شد. امروز باید فکری اساسی برای کشور کرد و نباید فرصت را 
از دست داد. تا زمانی که روابط پولی و بانکی ایران قفل بماند 
و نتوانیم همچون سایر کشورها صادرات و واردات آزاد داشته 
باشیم، وضعیت خوبی نخواهیم داشت و کشور در مسیر توسعه 
مورد انتظار پیش نخواهد رفت. باید فکری اساسی کرد زیرا قطعا 
بدون صادرات نفت کشور درآمد ارزی بالایی نخواهد داشت تا 
در مسیر توسعه حرکت کند. مشکلات در دهه های اخیر انباشته 
شده است و به این سادگی ها حل نخواهد شد. قطعا سریع ترین 

مسیر برای بهبود وضعیت کشور، ترمیم روابط خارجی و اصلاح 
سیاست خارجی کشور است. به خاطر همین اشتباهات بوده 
که در سال های اخیر هر روز که از خواب بیدارمی شدیم، کالاها 

گران تر شده و قدرت خرید مردم پایین  آمده است.
 بواسطه امضای برجام و رسیدن به توافق در وین آیا 

این مشکلات حل خواهد شد؟
باید روشن و خلاصه بگویم که اقتصاد ما تابعی از متغیر های 
سیاسی است. این سیاست ها بوده است که شاخص های 
اقتصادی ما را بالا و پایین برده است. ما به دلیل مسائل سیاسی 
داخلی و سیاست خارجی بود که امروز به این وضعیت مشکلات 
اقتصادی افتاده ایم. این مشکلات اقتصادی با سخنرانی و 
گفتار درمانی و با شعار دادن و با وعده و وعید حل نمی شود 
حال رئیس جمهوری آقای روحانی باشد یا آقای رئیسی باشد. 
آقای قالیباف رئیس مجلس باشد یا آقای لاریجانی رئیس 
مجلس باشد. با  وعده و وعید دادن به مردم و حتی با بازدید 
کردن مشکلات اقتصادی ما حل نمی شود ما این را بار ها و 
بارها گفته ایم و امروز هم با یقین می گویم که اقتصاد ما به 
دلیل سیاست ما به این روز افتاده و تا سیاست ما درست نشود 
اقتصاد ما درست نمی شود. ۲5 سال است که ایران تحت عنوان 
اسم های مختلف در حال مذاکره در خصوص مسائل هسته ای 
است و هیچ نتیجه مثبتی حاصل نشده است. امروز به مرحله ای 
رسیده ایم که برجام عملا یک بازی سیاسی شده، برخی از آن 
سوءاستفاده می کنند، امروز و فردا می کنند و هیچ فایده ای نیز 
از آن به مردم نمی رسد. امروز کشورهای اروپایی و آمریکایی نیز 
از برجام سوءاستفاده می کنند و مشخصا نتیجه ای نصیب کشور 
نمی شود در حالی که با تغییر سیاست به راحتی می توانستیم 
مسائل را حل کنیم. امروز باید به جای وقت تلف کردن پیام صلح 
و دوستی و همکاری به جهان داد. از دست دادن زمان فقط کار را 

سخت تر می کند و باید به فکر زمان و اقدام سریع بود.
 کارشکنی های داخلی در دو سال گذشته نیز بر این 

مساله موثر بوده است؟
به دلیل اینکه شخص روحانی را آنچنان قبول نداشتند 
و دلیلش هم این بود که آقای روحانی دست راست آقای 
هاشمی  بود ، در تمام عمر انقلاب در زمان جنگ، مجلس و 
مرکز مطالعات استراتژیک و شورای امنیت در کنار مرحوم 
هاشمی حضور داشت بنابراین هیچ  گاه اعتماد و اعتقاد 
کامل به حسن روحانی وجود نداشت. تلاش زیادی کردند 

تا روحانی قهرمان نشود یعنی زمانی که برجام را امضا کردند 
و به ایران آمدند، همگان فکر کردند روحانی قهرمان صلح 
و آزادی ایران است. اصولگراها اعتقادی به آقای روحانی 
نداشتند و اجازه هم ندادند آقای روحانی برجام را به جایی 
برساند، برگ برنده  اش باشد و قهرمان ملی شود. در نتیجه 
این برگ برنده را نگه داشتند تا دولت وی تمام شود و به نام 
دولت جدید و مجلس یازدهم ثبت شود. برای همین است 
قرارداد ۲5 ساله با چین، قرارداد ۲۰ ساله با روسیه و امضای 
برجام و سایر مسائل مهم کشور به سرعت در مجلس و دولت 
اصولگرا شکل می  گیرد، امضا می  شود و به مرحله اجرایی و 
عملیاتی نزدیک می  شود. اصولگرایان و دلواپسان  نخواستند 
افتخاراتی به نام آقای روحانی و ظریف ثبت شود. اگر هر کسی 
امروز در جایگاه آقایان رئیسی و قالیباف باشد مجبور است 
همان کاری را کند که این افراد انجام می  دهند. ما یک راه 
حل بیشتر نداریم و آن است که اگر قرار است همین مسیر 
را در پیش گیریم، باید با روسیه، چین، کره شمالی، کوبا و 
کشورهای بلوک شرق همکاری خود را ادامه بدهیم و ناچار به 
این کار هستیم . یک راه بیشتر نداریم و آن دوستی و همکاری 

با بلوک شرق است که در رأس آنها چین و روسیه قرار دارند. 
دولت فعلی قبل از آن که روی کار بیاید، تصور می کرد یکی  دو 
هفته ای مذاکرات به نتیحه می  رسد، همه امتیازها را می  گیرند 
و برجام احیا می  شود اما این طور نشد و آرام  آرام اختلاف  ها 
در مفاد پیش نویس  های مذاکرات به وجود آمد و مذاکرات 
طولانی شد. موضوعی که به دلیل وجود تحریم  ها هر روز بار 
را بر دوش مردم سنگین  تر می کند. به نظر من با خروج ترامپ 
از برجام، این توافق تمام شد و این مذاکرات تحت عنوان 
 رفع تحریم ها یا احیای برجام اساسا به نتیجه بلندمدت 
نمی رسد زیرا اصل برجام از بین رفته است و لازم است که 
ایران با کشورهای ۱+5 به صورت دوجانبه مذاکرات تازه  ای 
تا قراردادی تازه امضا شود و اگر چنین شود هم همه طرف ها 
از خود انعطاف به خرج دهند تا مشکلات به صورت بلندمدت 
حل شود. من به مذاکرات کنونی خوش بین نیستم و لازم است 
که وارد دور تازه ای از مذاکرات شویم و به سمت حل اساسی 
مشکلات فی مابین برویم. اکنون نوعی کشمکش بر سر برجام 
اولیه میان ایران با غربی ها به ویژه با آمریکا وجود دارد که با 

مذاکراتی مانند آنچه اکنون می بینیم، حل نمی شود.

آرمان ملی- علیرضا پورحسین: در سال گذشته دولت سیزدهم فعالیت خود را آغاز کرد و با وجود اینکه شعار دولت فراگیر را داده بود اما چهره های نزدیک به خود را تقریبا در 
سمت ها مستقر و کمتر از اصلاح طلبان استفاده کرد. با تمام اتفاقات و وعده  هایی که در دولت قبل به وقوع پیوست، یکی از نقاط مبهم در اذهان عمومی این بود که در فردای انتخابات 
چه اتفاقاتی در مهم ترین حوزه  های اجرایی کشور قرار است رخ دهد. شرایط به نحوی است که مشکلات اقتصادی هر روز مردم را  درگیر می کند و از طرفی به آنها وعده روزهای 
خوب   داده می شود.امروز تمامی کاندیداهای ۱۴۰۰ منهای ۲ کاندیدا به نوعی هر یک به پاستور و بهشت راه پیدا کرده اند و با توجه به وعده های آن روزها در قاب تلویزیون ما باید 
منظومه  ای از مجموعه برنامه  های ۵ کاندیدای مورد اشاره را در این دولت ببینیم و روحیه انقلابی و جهادی این انتظار را در بین عموم مردم ایجاد می کند که تمامی چهره  های 
سیاسی که در خرداد ماه ۱۴۰۰ وعده بهبود شرایط را می دادند حالا تمام سعی خودشان را در اجرای برنامه  های پیش نویس شده خودشان به عمل دربیاورند؛ اتفاقی که به گفته 
برخی از کارشناسان در سال گذشته کمتر به آن توجه شد. در این راستا برای بررسی شرایط کشور در حوزه های مختلف »آرمان ملی«با مهدی آیتی، فعال سیاسی اصلاح طلب و 

نماینده دوره ششم مجلس به گفت وگوپرداخته است که در ادامه می خوانید. 

مهدی آیتی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

حل مشكلات اقتصادي به »تصميم هاي بزرگ سياسي«  وابسته است
    باید یک تصمیم بزرگ گرفت

: ایمنا منبع

امیرعلی ابوالفتح
تحلیلگر مسائل سیاست خارجی

علی بیگدلی در گفت وگو با »آرمان ملی«: 

 انعطاف آمريكا در برابر ايران؛ 
-بايدن به برجام نياز دارد

 اصولگراها اعتقادی 
به آقای روحانی نداشتند 
و اجازه هم ندادند آقای 
روحانی برجام را به جایی 
برساند، برگ برنده  اش باشد 
و قهرمان ملی شود. در نتیجه 
این برگ برنده را نگه داشتند 
تا دولت وی تمام شود و به 
نام دولت جدید و مجلس 
یازدهم ثبت شود


